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EL SR. PRESIDENT:

Membres del Govern.

I. Jurament o promesa del nou diputat, Sr. Juli
Dalmau i de Mata.

Abans de començar el debat procedeix que el Sr. Juli
Dalmau i de Mata presti la promesa o jurament d’acatar la
Constitució i l’Estatut d’Autonomia de les Illes Balears, atesa
la renúncia al càrrec de la Sra. Isabel Oliver i Sagreras, d’acord
amb l’establert a l’article 8.1.3r. del Reglament de la cambra.
Passam al jurament o promesa del Sr. Juli Dalmau i de Mata.

Honorable senyor, jurau o prometeu per la vostra
consciència i pel vostre honor d’acomplir fidelment les
obligacions del càrrec de diputat del Parlament de les Illes
Balears amb lleialtat al rei i de guardar i fer guardar la
Constitució com a norma fonamental de l’Estat així com
l’Estatut d’Autonomia de les Illes Balears?

EL SR. DALMAU I DE MATA:

Sí, promet. 

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Dalmau, pot ocupar el seu escó.

(Aplaudiments)

Declaració institucional del Parlament de les Illes
Balears sobre la situació d’extrema gravetat a Nicaragua.

Doncs, abans de continuar passarem a la lectura de la
declaració institucional sobre la situació d’extrema gravetat a
Nicaragua. Té la paraula la secretària primera, la Sra. Joana
Aina Campomar.

LA SRA. SECRETÀRIA PRIMERA:

El Parlament de les Illes Balears té coneixement que, des
del dia 18 d’abril del 2018 fins avui, 212 persones han estat
assassinades, almenys 567 han estat detingudes i maltractades
i 1.337 han resultat ferides de gravetat com a conseqüència de
la repressió violenta per part del govern actual de Nicaragua,
liderat pel president Daniel Ortega i la seva dona, la
vicepresidenta Rosario Murillo. A causa del descontent
d'amplis sectors de la societat s’iniciaren protestes dirigides
principalment per estudiants, als quals s'han sumat la resta de
sectors de treballadors/es, camperols/es, ambientalistes,
defensores i defensors de drets humans i la ciutadania en
general.

Aquesta resposta repressiva per part del govern i la policia
també s’ha evidenciat amb mesures de censura contra la
premsa, atacs al funcionament de mitjans de comunicació i el
bloqueig a Internet, com a represàlia per la cobertura de les
protestes, que constitueixen una vulneració de la llibertat de
premsa inadmissible en un sistema democràtic, arribant a

extrems com l’assassinat del periodista Àngel Gahona mentre
cobria els disturbis a Bluefields el 21 d'abril.

El dia 20 d'abril es va desencadenar a Managua una
repressió encapçalada per forces policials i grups motoritzats
que van obrir foc i van incendiar les instal·lacions de la
Universitat Nacional d'Enginyeria. En els successos centenars
d'estudiants van ser atacats a l'esplanada de la Catedral de
Managua per desenes d'agents antidisturbis que haurien actuat
de manera coordinada amb grups violents irregulars, amb la
complicitat i el consentiment de la policia.  Molts d’estudiants
varen patir greus ferides o perderen allà la vida. La majoria de
les víctimes presentaven ferides de bala al cap, coll, tòrax o
abdomen, el que suggereix clarament que es tracta
d'execucions extrajudicials. Testimonis van afirmar que els
trets van ser efectuats per franctiradors i que les autoritats
nicaragüenques han estigmatitzat obertament els manifestants
cridant “gamberros” i acusant-los de manipulació política.

La Comissió Interamericana de Drets Humans va realitzar
una visita de treball a Nicaragua del 17 al 21 de maig de 2018
amb l’objectiu d’observar en el terreny de manera preliminar
la situació dels drets humans al país en relació amb els fets
violents, de documentar aquests fets i d’emetre les primeres
recomanacions concretes a l'Estat. Aquesta comissió va
comprovar que la policia i les forces antimotins varen utilitzar
per a la repressió armes de foc, pistoles de bales de goma i
gasos lacrimògens de forma indiscriminada, sense fer ús dels
protocols per regular l'ús proporcional de la força. A més, va
documentar detencions il·legals i arbitràries, tortures i tractes
cruels, inhumans i degradants, l’existència de franctiradors per
reprimir les manifestacions, que s'han produït execucions
extrajudicials, censura i atacs a la premsa i altres formes
d'intimidació, com amenaces, fustigació i persecució amb
ànim de dissoldre les manifestacions i inhibir la participació
de la ciutadania. I també informa que va identificar com a patró
que ni Medicina Legal ni Fiscalia van documentar fefaentment
les circumstàncies en què es varen produir les causes de les
morts i les lesions produïdes a manifestants. 

L'Alt Comissionat de les Nacions Unides per als Drets
Humans, Zeid Ra'ad Al Hussein, en la seva darrera intervenció
com a cap de la màxima entitat per a la promoció i la defensa
dels drets humans en el món, el passat 18 de juny, va
condemnar la violència a Nicaragua durant el discurs inaugural
de la 38a sessió del Consell de Drets Humans.

Tenint en compte que el Sr. Ortega continua en el poder
durant tres mandats consecutius, tot i que la Constitució de
Nicaragua prohibia la reelecció consecutiva, després que les
eleccions de 2011 i de 2016 van ser objecte de fortes
crítiques a causa de les irregularitats denunciades per les
institucions de la Unió Europea i l'Organització d’Estats
Americans, sense la presència d'observadors procedents de
cap d'aquestes organitzacions ni d'altres observadors
internacionals creïbles, el que demostra la corrupció i
l'autoritarisme en què s'ha sumit l'estat de Nicaragua.

Considerant les preocupacions legítimes pel nepotisme
del Govern de Nicaragua manifestades per grups de defensa
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dels drets humans que han condemnat la progressiva
concentració de poder que suposen el domini d'un partit únic
i el debilitament de les institucions; i amb les evidències que
durant el decenni anterior l'estat de Nicaragua va patir un
deteriorament de la democràcia i l'estat de dret, així com del
seu desenvolupament i la consolidació de la democràcia i
l'estat de dret. 

Considerant que la corrupció del sector públic, inclosa la
corrupció en què estan implicats familiars del Sr. Ortega,
continua sent un dels principals reptes i que el suborn de
funcionaris públics, els embargaments il·legals i les
avaluacions arbitràries per part de les autoritats duaneres i
fiscals són pràctiques molt habituals. 

Per tot el que s’ha exposat anteriorment, el Ple del
Parlament de les Illes Balears:

1 . Condemna la brutal repressió i la intimidació dels
manifestants i urgeix el cessament de les amenaces,
desaparicions, detencions arbitràries, tortures i assassinats
perpetrats per les autoritats  nicaragüenques, les forces
armades, la policia i grups violents que donen suport al Govern
de Nicaragua, recordant a totes les forces públiques el seu
deure i obligació de protegir i defensar a la ciutadania.

2. Demana a les autoritats nicaragüenques que posin fi a
tots els actes de violència comesos contra les persones per
exercir el seu dret a la llibertat d'expressió i el dret de reunió;
demana, així mateix, als manifestants i a les organitzacions de
la societat civil que estan al capdavant de les protestes, que
aquestes continuïn sent pacífiques i s'abstinguin de recórrer a
la violència durant l'exercici dels seus drets.

3. Manifesta el seu condol i la seva solidaritat amb totes
les víctimes, persones assassinades, detingudes, amenaçades
i/o torturades i amb els seus familiars. 

4. Expressa la seva preocupació per les conclusions de
l'informe de la Comissió Interamericana de Drets Humans,
insta la comunitat internacional que exerceixi un paper actiu
a l'hora d'obligar els responsables a retre comptes davant els
tribunals i sol·lic ita el compliment immediat de les
recomanacions de l’informe de la Comissió Interamericana de
Drets Humans. 

5. Demana al Govern de Nicaragua que reconegui i reforci
l'autoritat d’una comissió per garantir la veritat, la justícia i la
reparació, així com per supervisar l'aplicació de les
recomanacions presentades per la Comissió Interamericana de
Drets Humans, i que fixi un calendari de les seves noves
visites; sol·licita la creació  d'un registre públic de les
admissions als hospitals, tal com li ha sol·licitat la dita
comissió.

6. Sol·licita la presència al país d'una representació de
l'Oficina de l'Alt Comissionat de les Nacions Unides per als
Drets Humans, preferiblement en una missió conjunta o
coordinada amb presència i actuació contínua de la Comissió
Interamericana de Drets Humans al país.

7. Exigeix a les autoritats nicaragüenques que autoritzin
immediatament una investigació internacional transparent
independent per tal d'enjudiciar els responsables de la
repressió i de les morts durant les protestes.

8. Lamenta la violació de la llibertat de premsa a
Nicaragua, tant abans com durant les protestes; considera que
la confiscació de mitjans de comunicació per les autoritats és
inacceptable i insta el Govern de Nicaragua que restableixi la
plena llibertat d'expressió al país i que posi fi a l'assetjament
als periodistes.

9. Insta les autoritats nicaragüenques que prestin a tots els
agents de la societat espai suficient per actuar lliurement, en
virtut del dret internacional i per poder establir les bases
perquè totes les parts enfrontades debatin sobre la situació a
Nicaragua i es defensin els drets humans al país.

10. Subratlla la necessitat d'unes institucions
democràtiques sòlides, de la llibertat de reunió i de pluralisme
polític i demana, en aquest sentit, que es dugui a terme una
reforma electoral amb vista a unes eleccions justes,
transparents i creïbles que respectin les normes internacionals
com la manera de resoldre la crisi política actual.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Campomar. Podem donar la declaració
institucional aprovada per assentiment? Sí?

Doncs, passam al debat de les preguntes amb sol·licitud de
resposta oral davant el Ple. 

II.1) Pregunta RGE núm. 6764/18, presentada per
l’Hble. Diputat Sr. Miquel Àngel Jerez i Juan, del Grup
Parlamentari Popular, relativa a solucions als problemes
que genera a Santa Eulària del Riu la depuradora.

Passam a la primera pregunta RGE núm. 6764/18, relativa
a solucions als problemes que genera a Santa Eulària del Riu
la depuradora, que formula el diputat Sr. Miquel Ángel Jerez
i Juan del Grup Parlamentari Popular. Té la paraula el Sr.
Jerez.

EL SR. JEREZ I JUAN:

Gràcies, Sr. President, senyores i senyors diputats. Sr.
Conseller, com cada any per aquestes dates i per tercer any
consecutiu torn a formular la mateixa pregunta de sempre, vist
que vostè és incapaç de solucionar el problema, em refereix
a les insurportables olors que desprèn la depuradora de Santa
Eulària que dificulten la vida dels vesins que viuen a l’entorn
i a moltíssims de quilòmetres a la rodona.

Li diré que la situació és de desesperació i d’impotència,
són ja massa estius sense solucions, massa temps respirant
aire contaminat, massa nits sense dormir, massa dies amb les
finestres tancades, massa turistes que ja no tornaran, massa
paciència esgotada i massa elements sense resposta. Sempre
que li he demanat pel problema de la depuradora, vostè s’ha
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mostrat preocupat, però res més, em dia que tot estava en vies
de solució, em deia que estaven col·laborant amb l’ajuntament
per acabar amb els mals olors, paraules i bones intencions,
però decisió i determinació per acabar amb el major calvari
que pateix avui Santa Eulària cap.

Avui, tres anys després, esper que aquesta vegada el que
digui ho digui vostè seriosament, esper trobar una resposta
convincent i ho esper d’una vegada per totes.

Moltes gràcies, Sr. President.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Jerez. Té la paraula el Sr. Conseller Vicenç
Vidal.

EL SR. CONSELLER DE MEDI AMBIENT,
AGRICULTURA I PESCA: (Vicenç Vidal i Matas)

Bon dia, Sr. Jerez, la solució definitiva a tots  e ls
problemes de la depuradora de Santa Eulària és que el
ministeri acabi les obres, unes obres llargament esperades,
unes obres que no varen arribar al seu moment i que ens varen
dur a aquesta situació.

Si vol podem analitzar any a any el que vostè ha citat:
2015, vostès deixaren el Govern i els darrers mesos abans de
les eleccions deixaren amb col·lapse totes les depuradores
d’Eivissa sense treure els fangs per no molestar en la
campanya electoral.

El 2016 no hi va haver aquests problemes, vàrem posar uns
airejadors i vàrem aconseguir tirar endavant, a més a més
s’iniciaren les obres en un termini de 24 mesos, obres
dirigides per l’Estat, obres que nosaltres també esperàvem i
obres que hem reivindicat junts.

El 2017, evidentment, no vàrem tenir aquests problemes
tampoc, per què no vàrem tenir aquests problemes? Perquè
vàrem posar uns airejadors, la direcció d’obra ens va avisar
dels problemes, simultaniejam gestió d’una depuradora amb
una gran ampliació i vàrem ser capaços de no produir
molèsties als veïnats.

I enguany, què ha passat? Les obres van en retard, a
principis d’estiu hi havia d’haver el nou reactor biològic en
funcionament i l’Estat, del qual vostès, el seu partit era
responsable, no va comunicar en temps i forma aquest retard,
i a corre-cuita evidentment, l’ABAQUA ha posat uns nous
airejadors per evitar les dificultats del nitrat càlcic.

I demanam disculpes als ciutadans de Santa Eulària per les
molèsties que hagi pogut causar, però és curiós, Sr. Jerez, que
tots aquests anys en què hi ha hagut obres i  hem tengut
problemes han estat disposats a ajudar i ara enguany que hi ha
hagut un canvi de color ja no sigui així.

Moltes gràcies.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Conseller. Sr. Jerez, té la paraula.

EL SR. JEREZ I JUAN:

Gràcies, Sr. President. Miri, Sr. Conseller, en política s’hi
és per aportar solucions als problemes, però també s’hi és per
donar la cara quan toca, encara que corri el risc de partir-se-la
i vostè no ha donat la cara, vostè no hi ha estat en el moment
més important, quan més se’l necessitava i, en casos com
aquest, es demostra la veritable alçada d’un bon conseller i
vostè, em sap greu dir-li-ho, no ha estat un bon conseller fins
ara en aquesta qüestió.

Sé que ha estat vostè en contacte amb l’Ajuntament de
Santa Eulària, però en la vida no tot se soluciona amb cridades
de telèfon des de Mallorca, s’ha de ser al peu de la depuradora
i vostè no ha estat a peu de la depuradora. Sé que ha intentat
solucionar el problema a través de l’alcalde, però això no és
suficient, s’ha de ser al costat de l’alcalde, s’ha de ser al costat
de l’ajuntament.

I no li neg que vostè estigui preocupat pels vesins, que
segurament hi estigui, però estic totalment convençut que no
en coneix ni un, que no sap qui són, perquè mai no ha estat
capaç de mirar-los a la cara ni de mirar-los als ulls ni tan sols
de reunir-se amb ells, cosa que sí ha fet l’alcalde de Santa
Eulària en assumir una competència que en aquest cas no li
correspon i que li correspon a vostè.

Sr. Conseller, li assegur que les olors i les pudors i també
ara l’abocament a la mar d’aigües fecals s’ha convertit en el
major problema del poble de Santa Eulària, un problema
absolutament desesperant i li assegur que els vesins ja no
aguanten més, ja no suporten més aquest calvari.

I, Sr. Conseller, li ho dic, sincerament, vostè encara hi és
a temps, encara té una oportunitat, demostri que sap
reaccionar, demostri que està a l’alçada de les circumstàncies
i de la responsabilitat que ocupa i de la cadira que en aquest
moment ocupa, agafi un avió, parteixi a Santa Eulària i
demostri que vostè val per...

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Jerez...

EL SR. JEREZ I JUAN:

... seguir assegut aquí i val per donar la cara. 

Moltes gràcies. 

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Jerez, se li ha acabat el temps. Moltes gràcies.

(Se sent el timbre de tall del micròfon)
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(Alguns aplaudiments)

Gràcies, Sr. Jerez. Sr. Conseller, té la paraula.

EL SR. CONSELLER DE MEDI AMBIENT,
AGRICULTURA I PESCA: (Vicenç Vidal i Matas)

Sr. Jerez, donar la cara, vostès no donaren la cara al
problema que gestionaren el 2015, que nosaltres haguérem
d’arreglar; vostès no han donat la cara a tots els problemes que
han fet (...) gestió d’aquelles obres, nosaltres hem donar la
cara; vostè no ha posat un peu a la depuradora de Santa Eulària
per veure el problema, vostè ni sap com són les obres que està
fent el ministeri!

Per tant, no digui que no ens hem preocupat, hi hem posat
solucions, que no ens toca a nosaltres, que no toca a aquest
govern, però evidentment les hem posades. Hem posat el nitrat
càlcic, hem tornat posar els airejadors, d’una responsabilitat
amb la contracta del Govern que fins ara el del seu color, que
no donava la informació, que ens ho amagaven, però nosaltres
hem estat i hem col·laborat per evitar les molèsties als
veïnats. Hem donat la cara, hi hem estat.

I no es preocupi, quan acabem aquesta legislatura els
ciutadans i ciutadanes notaran la diferència: tendran la
dessaladora..., tenen la dessaladora a la seva disposició des de
fa temps, tendran una nova depuradora, tendran les inversions
que el Partit Popular va prometre i no va acomplir com són
tots els dipòsits que l’ajuntament venia reivindicant. 

Nosaltres complim la nostra paraula, vostès no. Moltes
gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Conseller. 

II.2) Pregunta RGE núm. 6765/18, presentada per
l’Hble. Diputat Sr. Miquel Àngel Jerez i Juan, del Grup
Parlamentari Popular, relativa a la Llei reguladora del
lloguer turístic.

Passam a la segona pregunta RGE núm. 6765/18, relativa
a la Llei reguladora del lloguer turístic, que formula el diputat
Sr. Miquel Ángel Jerez i Juan del Grup Parlamentari Popular.
Té la paraula el Sr. Jerez.

EL SR. JEREZ I JUAN:

Gràcies, Sr. President, senyores i senyors diputats. Sra.
Consellera, la temporada turística no ha començat bé, no està
essent un bon inici i tot és susceptible d’empitjorar. Aquest és
un dels comentaris més estesos pels empresaris hotelers, però
també sobretot pel sector de la restauració i el petit comerç.

No hi ha dubte que la llei Frankenstein alguna cosa tendrà
a veure amb tot això i especialment les prohibicions

imposades al creixement del mercat d’habitatges que té una
gran incidència en la despesa al turista i sobretot en la
redistribució de la riquesa entre l’oferta complementària.

Sra. Consellera, continua pensant que la llei que regula el
lloguer turístic és bona per les Illes Balears?

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Jerez. Té la paraula la Sra. Vicepresidenta Bel
Busquets.

LA SRA. VICEPRESIDENTA I CONSELLERA
D’INNOVACIÓ, RECERCA I TURISME (Isabel Maria
Busquets i Hidalgo):

Moltes gràcies, Sr. President. Sr. Jerez, em sorprèn que
faci aquesta pregunta quan vostès varen ser els que varen
prohibir el lloguer en plurifamiliars, en aquell moment no
generaven riquesa?

El que nosaltres hem fet és aprovar la Llei 6/2017, que és
una llei que dóna oportunitat per generar un negoci on pugui
ser generador d’oportunitats i, en canvi, prohibeix -prohibeix-
allà... o permet aturar-lo allà on pugui ser un risc per al dret
d’accés a l’habitatge o que pugui generar uns problemes de
convivència.

Aquesta llei era necessària per posar ordre, així ho férem,
així establírem uns paràmetres de qualitat, uns mínims de
qualitat i a més a més clarificàrem, per tal de donar eines a
l’inspecció, què era lloguer de vacances, en què consistia la
publicitat i en què consistia la comercialització turística.
Clarificam conceptes i donam eines a la Inspecció perquè hi
pugui actuar i generam uns paràmetres de qualitat, perquè
sempre el turisme pel qual treballam sigui de qualitat. 

Gràcies.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Vicepresidenta. Sr. Jerez, té la paraula.

EL SR. JEREZ I JUAN:

Miri, Sra. Consellera, les mesures preses per aquest
govern no poden ser més desafortunades. Han decidit vostès
promoure a través de la llei Frankenstein una creuada contra
els habitatges turístics que està provocant un descens del 40%
de la facturació de comerços i restauració; no ho dic jo, ho diu
la patronal. Han decidit a través de la llei Frankenstein frenar
el nombre de persones que poden venir a Balears a la mateixa
vegada. Han decidit a través de la llei Frankenstein posar
limitacions a la reconversió i millora d’establiments
hoteleres. Han decidit de sobte també doblar l’impost turístic
i convertir la nostra destinació encara en una destinació més
cara. Han decidit promoure amb major intensitat..., o deixar de
promoure amb major intensitat el turisme de sol i platja. I
finalment han fomentat l’aparició de titulars sobre la
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massificació turística traslladant un missatge molt negatiu; han
fet creure que a Balears els turistes ens sobren.

I el més greu de tot és que vostès han fet tot això alhora,
tot junt, el mateix any, a la mateixa vegada, quan es tracta
aquest any de ser més competitius que mai i aguantar
l’envestida d’aquells països que han decidit recuperar turistes.
Fan tot això justament el mateix any, l’any en què Tunísia
preveu un creixement del 78%; Grècia preveu un creixement
del 40%; Egipte preveu un creixement del 59%; Turquia, del
67; i Croàcia, un 4,7. I per si això no fos poc ho fan sense
haver fomentat vostès una política de fidelització dels nostres
clients per mantenir el lideratge de Balears en el mar
Mediterrani.

Sra. Consellera, la situació comença a convertir-se en
preocupant si vostè no rectifica. A Menorca ja s’encenen totes
les alarmes i per a Balears es parla d’un 20% de baixada per
als propers anys.

Sra. Consellera, ens deia fa uns mesos que les previsions
eren bones, que a les fires turístiques la tendència era bona,
que hom no havia de preocupar-se, i avui les xifres a vostès els
delaten i avui les xifres a vostès els desemmascaren. Avui les
xifres canten i ens diuen tres coses: a, que no ens deia vostè
tota la veritat; b, que això del turisme no és allò seu; o c, que
totes dues són correctes.

Moltes gràcies, Sr. President.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Jerez. Té la paraula la Sra. Vicepresidenta.

LA SRA. VICEPRESIDENTA I CONSELLERA
D’INNOVACIÓ, RECERCA I TURISME (Isabel Maria
Busquets i Hidalgo):

Moltes gràcies, Sr. President. Sr. Jerez, veig que vostè està
molt feiner, però el que ha fet és un mescladís de trulls
turístics, que és allò que vol demostrar, quan..., sí, tot, tot
relacionat amb la Llei del lloguer turístic; m’ha mesclat
l’impost de turisme sostenible, etc., etc.

Però jo li diré, miri, la Llei de lloguer turístic és una llei
que garanteix l’oportunitat de desenvolupar el negoci allà on
urbanísticament estigui permès en mans dels consells i de
l’Ajuntament de Palma, i permet prohibir-lo allà on sigui
generador de problemes de convivència o que aturi el dret a
l’habitatge. Donam eines, no amagam el cap sota l’ala, que
això és el que varen fer vostès, el prohibiren però amagaren el
cap sota l’ala, i la nostra llei és eficient.

Si vol que li expliqui l’impost de turisme sostenible, és un
impost que el que fa és que generarà prosperitat compartida,
revertir la petjada que deixa el turisme per poder fer millores
en el patrimoni natural, en el patrimoni cultural, a la
diversificació econòmica o del mateix producte turístic.

I si em diu que només ens hem centrat en el sol i platja, jo
li diré que l’estratègia Better in winter ha estat l’estratègia
d’aquest govern, ha estat la promoció que ha fet aquest govern
fins que ha tengut la promoció, i ha estat...

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Vicepresidenta...

LA SRA. VICEPRESIDENTA I CONSELLERA
D’INNOVACIÓ, RECERCA I TURISME (Isabel Maria
Busquets i Hidalgo):

...una estratègia que ha funcionat. 

Moltes gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Vicepresidenta. 

II.3) Pregunta RGE núm. 6766/18, presentada per
l’Hble. Diputada Sra. Sara Ramón i Roselló, del Grup
Parlamentari  Popular, relativa a l’adaptació de
l’educació a les necessitats dels alumnes.

Doncs passam a la tercera pregunta, la RGE núm. 6766/18,
relativa a l’adaptació de l’educació a les necessitats dels
alumnes, que formula la diputada Sra. Sara Ramon i Roselló,
del Grup Parlamentari Popular. Té la paraula la Sra. Ramon.

LA SRA. RAMÓN I ROSELLÓ:

Gràcies, president, diputats i diputades. “El nen deficient
físic, mental o social deu rebre el tractament, l’educació, les
cures especials que necessiti el seu estat o situació”,
Assemblea de Nacions Unides ja el 57.

L’educació es troba davant un repte: treballar cap a la
inclusió real, i és un repte perquè no hi ha una regla exacta;
cada discapacitat és diferent, i així s’ha de tractar i avaluar.
Juan Carlos és un nen de 15 anys amb una malaltia rara; n’hi ha
quatre a Espanya i ell és el més gran; l’afecta al
desenvolupament intel·lectual però també al creixement, fa 1
metre 49 i 22 quilos, com un nen de cinc anys. Du deu anys a
Can Raspall a una sala UEECO i rep classes combinades amb
infantil, classes estimulants on juguen, canten, molt positives
per a ell. La família li ha fet arribar una petició on li demana
que el deixin quedar en aquest centre, que és molt positiu per
a ell; té els recursos i no lleva la plaça a ningú. Juan Carlos no
pot fer la transició a edat adulta perquè té la capacitat d’un nen
de sis mesos.

Creu la Conselleria d’Educació que l’educació ha
d’adaptar-se a les diferents necessitats dels alumnes? Gràcies.

(Alguns aplaudiments)
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EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Ramon. Té la paraula el Sr. Conseller Martí
March.

EL SR. CONSELLER D’EDUCACIÓ I UNIVERSITAT
(Martí Xavier March i Cerdà):

Moltes gràcies, president, diputats, diputades. Sra. Sara
Ramón, tenc els meus dubtes d’una utilització política d’un cas
d’aquestes característiques, però ja l’ètica no és allò seu.

(Remor de veus i alguns aplaudiments)

Miri, nosaltres... que vostès em parlin d’adaptació a
necessitats quan varen retallar tot personal d’atenció  a la
diversitat com mai, quan resulta que han negat la sanitat
universal a molta gent, resulta increïble que em faci aquesta
pregunta, i li diré per què...

(Més aplaudiments)

..., perquè nosaltres hem donat una resposta a les necessitats
d’aquest infant, hem donat una resposta adequada; el Servei
d’Orientació, el Servei d’Inspecció i el Servei d’Escolarització
han donat una resposta a les necessitats d’aquest infant, i en
aquests moments la proposta que s’ha dat a la família és estar
a una aula UEECO de l’institut de Sa Colomina, amb un al·lot
que ha estat a l’aula UEECO de Can Raspall, amb una atenció
adequada i individualitzada. 

Nosaltres sí que escolaritzam, i escolaritzam en
condicions, i som una comunitat autònoma en què la inclusió
educativa avança d’una forma significativa. Fins i tot hem fet
un centre d’educació especial que vostès no varen fer per a
al·lots d’Eivissa que eren a Mallorca a un centre d’educació
especial, i ara són a Sant Josep. Per tant, lliçons d’atenció a la
diversitat, ni una, Sra. Sara Ramón, ni una. Els fets són els fets,
i li puc assegurar que a la nostra comunitat autònoma la
Conselleria d’Educació està donant una resposta adequada a
les necessitats d’aquest infant.

Moltes gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Conseller. Sra. Ramón, té la paraula.

LA SRA. RAMÓN I ROSELLÓ:

Sr. Conseller, no s’enfadi. Com ja dic cada discapacitat és
diferent i així s’ha de tractar. Som conscients que s’ha de
complir la legislació, però l’educació també té el deure
d’adaptar-se a qualsevol cas individual. I existeix un precedent,
vostè que parla del Partit Popular; la passada legislatura un
alumne de Santa Eulària amb el mateix problema no hi havia
sala UEECO adscrita al seu centre i es va quedar a primària.
També el ministeri el 2016 va fer una modificació d’una ordre

del Partit Popular per adaptar-se a un cas particular de Ceuta
i Melilla, Sr. Conseller. 

El centre adscrit al centre d’aquest alumne no té  sala
UEECO; vostès el volen dur a secundària. No en té, senyor, a
Sant Josep no n’hi ha. Se’l volen endur a una sala UEECO a
secundària, els cinc alumnes amb discapacitat motora més
aquest alumne!, parlam de sis alumnes! Quin espai tenen?,
quins recursos tenen?, quins estímuls tendrà aquest al·lot, Sr.
Conseller? El curs passat l’escola va fer un informe intern on
va recomanar que es quedàs, però aquest any, no sabem per
quina raó, Inspecció ha dit que no admetessin aquest informe.
El pediatre també ho recomana; el seu neuropediatre per
desgràcia no ha fet informe perquè no tenim neuropediatre a
Eivissa, fins ara, per les seves polítiques lingüístiques, però el
seu privat sí que ha fet un informe en la mateixa línia...

EL SR. PRESIDENT:

Silenci...

LA SRA. RAMÓN I ROSELLÓ:

Sr. Conseller, de veritat li demanam que escolti els
metges, li demanam que escolti els professors...

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Ramón...

LA SRA. RAMÓN I ROSELLÓ:

..., que escolti els pares...

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Ramon, se li ha acabat el temps. Moltes gràcies.

LA SRA. RAMÓN I ROSELLÓ:

... que tengui...

(Se sent el timbre de tall del micròfon)

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Ramón. Sr. Conseller, té la paraula.

EL SR. CONSELLER D’EDUCACIÓ I UNIVERSITAT
(Martí Xavier March i Cerdà):

Sra. Sara Ramón, jo no m’enfad, som vehement, defens el
que pens, i ho defens de forma clara i absoluta, i en aquests
moments nosaltres escoltam el Servei d’Orientació, el Servei
d’Atenció a la diversitat, parlam amb el Servei d’Inspecció. A
aquest nin, amb tots els meus respectes a la seva família i a
totes les seves característiques, se li ha fet una excepció
durant dos anys; en aquest moment se li recomana un altre
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tipus d’espai, una aula UEECO amb dos al·lots, on tendrà una
estimulació adequada, i podrà utilitzar el servei (...) de Portal
Nou, que hi ha un servei d’estimulació com abans tenia el
centre de dia de Can Raspall.

Sí, senyora; sí, Sra. Sara Ramon, nosaltres donam resposta
a les necessitats; vostès, no ho sé, però li puc assegurar que
els nostres informes van en aquesta direcció. Que els seus
vagin en una altra és un altre tema; nosaltres donam resposta
a les necessitats d’escolarització d’aquest infant, ho hem fet
i ho continuarem fent.

Moltes gràcies.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Conseller.

II.4) Pregunta RGE núm. 6767/18, presentada per
l’Hble. Diputat Sr. Juan Manuel Lafuente i Mir, del Grup
Parlamentari Popular, relativa a les oposicions a la
CAIB.

Doncs passam a la quarta pregunta, la 6767/18, relativa a
les oposicions a la CAIB, que formula el diputat Sr. Juan
Manuel Lafuente i Mir, del Grup Parlamentari Popular. Té la
paraula el Sr. Lafuente.

EL SR. LAFUENTE I MIR:

Gràcies, Sr. President, bon dia a tothom. El mes de març
de l’any 2016 es va arribar a un acord entre els sindicats
majoritaris i el ministre en aquell moment, el Sr. Montoro,
per donar estabilitat al sector públic i deixar la temporalitat en
un 8%; d’aquesta manera totes les administracions públiques
han anat fent els processos de selecció i d’oposició per fer
efectiu aquest objectiu. A aquesta comunitat autònoma s’han
fet els processos d’oposicions i hi ha hagut moltíssimes
queixes i moltes reclamacions, per açò el Partit Popular, dia
19 de juny, va presentar aquesta pregunta. 

Li demanam, Sra. Consellera, considera que el Govern ha
actuat correctament en la gestió de la recent convocatòria
d’oposicions al cos auxiliar d’administratius de la CAIB?

Gràcies.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Lafuente. Té la paraula la Sra. Consellera
Catalina Cladera.

LA SRA.  CONSELLERA D’HISENDA I
ADMINISTRACIONS PÚBLIQUES (Catalina Cladera i
Crespí):

Gràcies, Sr. President, bon dia a tothom. Si em permet,
president, volia començar les meves paraules felicitant Juli
Dalmau, nou diputat, desitjar-li molta sort i encerts  i  no
renunciïs a canviar el món, Juli.

Bé, Sr. Lafuente, vull començar aquesta resposta i lamentar
la situació generada en el cos d’auxiliars, a la prova
informàtica, que, malauradament, s’ha de repetir i, per tant,
deman disculpes a tots els opositors perquè evidentment no
desitjàvem aquesta situació. També vull agrair tota la feina que
fa l’EBAP en relació amb aquest macro procés, o en aquest
procés, ampli procés d’oposicions i també a tots els tribunals
qualificadors que fan una tasca molt important i molt valorada.
Li record que són 395 places a Serveis Generals que s’han
convocat, primera vegada que convocam oposicions després
de deu anys de convocar oposicions, de no convocar, perdó;
són 10.000 sol·licituds que s’han gestionat i to t això
s’emmarca dins un macro procés d’oposició d’estabilització
de la funció pública d’aquest govern de més de 8.000 places
si consideram tots els sectors. 

Li record que el Partit Popular la passada legislatura no va
convocar cap oposició i, a més, va fer, va desmantellar els
serveis de preparar oposicions o de fer processos selectius a
l’EBAP.

Què ha passat en el cos d’auxiliars? El tribunal qualificador
ha decidit, abans vull dir que el tribunal és totalment
independent i sobirà, com ha de ser i que vostè perfectament
coneix, però ha decidit anul·lar la prova d’informàtica perquè
considera que hi ha dubtes raonables en el compliment del
principi d’igualtat. Sí que s’acompleixen els principis de mèrit
i capacitat, però amb el principi d’igualtat, atès que s’han hagut
d’anul·lar una sèrie de preguntes, hi ha dubtes que
s’acompleixi. Per tant, ha decidit repetir aquesta prova.

Però vull posar en valor que després de deu anys s’han
convocat oposicions i que després de... que qui fa feina
s’equivoca i, per tant, hi ha hagut un error. Demanam
disculpes, evidentment, i per això es repetirà la prova.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Consellera. Té la paraula el Sr. Lafuente.

EL SR. LAFUENTE I MIR:

Gràcies, Sr. President. Miri, la prova d’informàtica del
passat dia 26 de maig es va fer amb un caos total i absolut i
amb una sèrie d’irregularitats gravíssimes. No crec que fer les
proves aquestes concretes siguin culpa del Partit Popular ni
del Sr. Montoro, sinó que el responsable màxim és vostè, el
màxim responsable és vostè. No pot ser fer unes proves
d’oposició amb preguntes incorrectes, amb errors a les
correccions, anul·lar proves una vegada s’hagi començat
l’examen, amb canvis de criteris del tribunal una vegada s’ha
començat l’examen, amb coneixement de les preguntes els
torns que varen fer l’examen més tard, amb faltes de traducció
del català, i que es varen presentar 173 al·legacions en contra
d’aquesta prova, al·legacions que van ser contestades i
resoltes fins i tot fora de termini, el termini per resoldre les
al·legacions acabava dia 14 de juny i ni tan sols es va contestar
dins el termini.
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Per tant, Sra. Consellera, qui és el responsable d’aquest
desastre? Qui és el màxim responsable d’aquest desastre? Fer
unes oposicions suposa un esforç enorme també per als
opositors, una tensió enorme per a aquesta gent i ara van i els
anul·len l’examen per un error, un error de caos total i absolut.

Per tant, Sra. Consellera, hem demanat la seva
compareixença urgent en comissió, però li demanam que cessi
el responsable d’aquest caos o si no vostè presenti la seva
dimissió. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Lafuente. Sra. Consellera té la paraula.

LA SRA.  CONSELLERA D’HISENDA I
ADMINISTRACIONS PÚBLIQUES (Catalina Cladera i
Crespí):

Sr. Diputat, jo he demanat disculpes i  evidentment
lamentam aquest error, però li vull recordar que aquest estiu
haurem fet... tots els cossos generals ja hauran fet totes les
proves, 17 proves s’han fet en aquests mesos per a les
oposicions gràcies al fet que aquest govern ha estat valent i ha
aprovat oposicions. Li recordaré la seva legislatura, tres
consellers, zero oposicions. El primer requisit per poder
criticar que hi hagi... per poder criticar les oposicions és
convocar-les, aquest govern les ha convocades i assumeix...

(Alguns aplaudiments)

... i assumeix l’errada i la responsabilitat repetint la prova.
Evidentment demanam disculpes, això no ha de passar ni
hauria de tornar a passar, però seguirem endavant amb aquest
procés de dignificar la funció pública que vostès varen ser
incapaços de fer i que ara aprofiten aquest error per atacar
aquest govern, quan sap que, evidentment, això ha estat una
errada i que el tribunal ha decidit, per complir  e l principi
d’igualtat, igual que el de mèrit i capacitat, repetir la prova en
benefici de tots.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Consellera. 

II.5) Pregunta RGE núm. 6768/18, presentada per
l’Hble. Diputat Sr. Antoni Camps i Casasnovas, del Grup
Parlamentari Popular, relativa a pagament del protocol
de carreteres.

Passam a la cinquena pregunta, RGE núm. 6768/18,
relativa a pagament del protocol de carreteres, que formula el
Sr. Diputat Antoni Camps i Casasnovas, del Grup Parlamentari
Popular. Té la paraula el Sr. Camps. 

EL SR. CAMPS I CASASNOVAS:

Sí, moltes gràcies, Sr. President, senyores i  senyors
diputats. Segurament, des de la conversió de Sant Pau no es
recorda una transformació tan sobtada i tan radical com la que
ha experimentat el PSOE en aquests dies. En unes poques
hores el PSOE ha passat de dimonitzar els pressuposts
generals de l’Estat a assumir-los, a defensar-los i a no voler ni
que es modifiqui res. Han passat a demanar la derogació de la
reforma laboral a dir que només li fan falta alguns retocs.
Exigien amb urgència un nou model de finançament, i culpaven
el PP del retard que hi havia, i  ara diuen que tenir un nou
model de finançament ja no és tan important i que no hi ha
temps en dos anys de tenir-lo aprovat. Deien que era indignant
que una vegada més la inversió de l’Estat deixàs Balears a la
cua de tota Espanya i ara, amb el Govern de Pedro Sánchez,
aquestes inversions que fins ara eren insuficients ara són més
que suficients, tant és així que no varen presentar ni una sola
esmena al tràmit del Senat. I també el model antiturístic que
vostès han implantat a Balears, i del qual ja començam a veure
els seus resultats negatius, la flamant nova secretària d’Estat
de Turisme ja ha dit que no és extrapolable. Si tan bo és per
què no s’hauria d’aplicar a altres bandes d’Espanya? No estan
tan orgullosos?

I el darrer, abans criticaven que els pressuposts generals de
l’Estat no incloïen cap partida per fer efectiu el protocol
d’intencions de desembre de 2015, i ara el PSOE en el Senat
va votar en contra d’una esmena del Grup Compromís per
incloure una partida de 105 milions d’euros, precisament per
fer efectiu aquest protocol d’intencions del conveni de
carreteres. 

Davant tantes incoherències, davant tant de cinisme i
davant tanta hipocresia ens agradaria conèixer l’opinió de la
consellera d’Hisenda.

Moltes gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Camps. Té la paraula la Sra. Consellera
Catalina Cladera.

LA SRA.  CONSELLERA D’HISENDA I
ADMINISTRACIONS PÚBLIQUES (Catalina Cladera i
Crespí):

Gràcies, Sr. President. Miri, Sr. Camps, ja li vaig explicar
en una anterior pregunta que el posicionament del Govern
d’Espanya davant la nova situació i la nova etapa política, a fi
de treure també el Partit Popular després d’aquesta sentència
Gürtel que a vostè no li agrada que li digui, després d’aquesta
època o posant de manifest aquesta gran corrupció, era vetllar
per l’estabilitat, per l’estabilitat econòmica i per això el
posicionament davant dels pressuposts de l’Estat era aprovar-
los, deixar-los passar i dedicar-nos als nous pressuposts, a
dedicar-nos als nous pressuposts de l’any 2019.
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Però jo  crec que vostè també com estava... crec que el
cínic és vostè, el Partit Popular té majoria absoluta al Senat,
li record si no ho sap, per tant, podia presentar al·legacions a
favor de les Illes Balears o podia votar a favor d’aquesta
esmena que vostè em comenta. Sap que va fer el Partit Popular
davant d’aquesta esmena? Es va abstenir. Per què es va abstenir
i per què no va votar a favor? Expliqui vostè ara mateix aquí
per què no va votar a favor.

Es va abstenir per poder utilitzar aquesta esmena i atacar al
Govern, va ser un aprofitat, en aquest cas el Partit Popular es
va aprofitar d’una esmena d’un altre partit per atacar al Govern
de les Illes Balears. Expliqui vostè per què el Partit Popular,
que ara defensa tant els interessos de les Illes Balears,
precisament ara que és a l’oposició, el Partit Popular és a
l’oposició en el Govern d’Espanya, ara el Partit Popular de les
Illes Balears sí que es posa a defensar els interessos de les
Illes Balears. Expliqui vostè per què es varen abstenir, i sap, ja
li he explicat jo per què el Partit Socialista... el posicionament
que té en relació amb els pressuposts generals de l’Estat. 

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Consellera. Sr. Camps, té la paraula. 

EL SR. CAMPS I CASASNOVAS:

Sí, moltes gràcies, Sr. President. Miri, Sra. Consellera,
podem parlar també del portaveu del PSOE de València que
avui l’han detingut per corrupció. En qualsevol cas, jo  li
explicaré, el Partit Popular sempre ha mantingut, sempre ha
mantingut que el protocol d’intencions només es pot fer
efectiu mitjançant convenis, convenis amb projectes concrets
de carreteres, que vostès ni tan sols han presentat a Madrid, no
n’han presentat ni un. Per tant, és impossible que en els
pressuposts generals de l’Estat hi hagi una partida per al
protocol d’intencions.

Però vostè deia el contrari, vostès varen dir tota la
legislatura que deien el contrari del que ara vostès
precisament han votat, i vostès han votat en contra d’una
proposta d’una esmena de Compromís, de 105 milions d’euros
per a Balears. Això és així, això és la realitat. Vostès han estat
molt exigents davant Madrid mentre hi havia Rajoy de
president i ara vostès acoten el cap i fan reverències a Pedro
Sánchez cada vegada que passa. 

Senyores del PSOE realment no s’havia vist mai un govern
que en aquests moments s’ha convertit en una caricatura del
que hauria de ser un govern...

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Camps.

EL SR. CAMPS I CASASNOVAS:

... que defensàs els interessos de les Balears.

Moltes gràcies.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Camps.

(Alguns aplaudiments)

Sra. Consellera, té la paraula.

LA SRA.  CONSELLERA D’HISENDA I
ADMINISTRACIONS PÚBLIQUES (Catalina Cladera i
Crespí):

Sr. Camps, l’incoherent és el Partit Popular, les esmenes
que varen presentar a través d’alguns grups als pressuposts el
Partit Popular les va votar en contra, i en el Senat, que tenia la
possibilitat de votar una esmena a favor de les Illes Balears, es
va abstenir. Per tant, no culpi els altres i expliqui...

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Camps.

LA SRA.  CONSELLERA D’HISENDA I
ADMINISTRACIONS PÚBLIQUES (Catalina Cladera i
Crespí):

... què fa el Partit Popular que té majoria absoluta en el Senat.

EL SR. PRESIDENT:

Silenci, per favor. Silenci.

LA SRA.  CONSELLERA D’HISENDA I
ADMINISTRACIONS PÚBLIQUES (Catalina Cladera i
Crespí):

Si a partir d’ara defensa els interessos de les Illes Balears
en el Senat tenia l’ocasió de demostrar-ho i tampoc no ho ha
fet. Per tant, no faci aquest tipus de cinisme.

No es preocupi, que aquest Govern seguirà reivindicant i
defensant els temes que interessen a les Illes Balears. I els
recordaré les inversions als pressuposts generals de l’Estat de
l’any 2019; el sistema de finançament evidentment és
important per a aquesta comunitat i el defensarem i seguirem
reivindicant que es faci la seva reforma, o es treballi per a la
reforma. El règim especial, sense emprar mentides, ni ser
deslleial amb el Govern, com fa el Partit Popular les darreres
setmanes. O la condonació del deute, o la flexibilització de la
regla de despesa, la reinversió del superàvit, o la reclamació
dels 240 milions de carreteres, és clar que sí que tot això ho
treballarem.

Però esper que vostès facin una oposició responsable. Jo
el que esper del Partit Popular i ho esper i crec que no
obtendrem res, és una oposició responsable, i en relació amb
la negociació del règim especial, que no diguin mentides, que
no siguin deslleials i que actuïn amb responsabilitat davant un
tema de tant d’interès per als ciutadans de les Illes Balears...
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EL SR. PRESIDENT:

Sra. Consellera...

LA SRA.  CONSELLERA D’HISENDA I
ADMINISTRACIONS PÚBLIQUES (Catalina Cladera i
Crespí):

..., i això va per al Sr. Company.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies.

(Alguns aplaudiments)

II.6) Pregunta RGE núm. 6769/18, presentada per
l’Hble. Diputada Sra. Sandra Fernández i Herranz, del
Grup Parlamentari Popular, relativa a les actuacions per
fer front a l’ocupació il·legal d’habitatges.

Passam a la sisena pregunta la 6769/18, relativa a les
actuacions per fer front a l’ocupació il·legal d’habitatges que
formula la diputada Sra. Sandra Fernández i Herranz del Grup
Parlamentari Popular. Té la paraula la Sra. Fernández.

LA SRA. FERNÁNDEZ I HERRANZ:

Gracias, presidente. La ocupación ilegal ha pasado de ser
un hecho aislado en nuestra comunidad autónoma a un
auténtico negocio en el que están proliferando nuevas formas
de ocupación ilegal. Hasta ahora tanto el Ayuntamiento de
Palma, ya que es un hecho que está afectando especialmente
a nuestra capital, como ustedes mismos, han mirado hacía otro
lado, de hecho, no tan solo han mirado hacía otro lado, sino
que su propio partido a nivel nacional, más otros que les dan
apoyo, votaron en contra de una importante medida que se
impulsó a nivel del Congreso para modificar la Ley de
enjuiciamiento civil, para poder agilizar los desalojos en estas
ocupaciones ilegales.

A todo ello se ha sumado ahora la preocupante oleada de
ocupaciones ilegales que está provocando el previsible
desalojo del poblado de Son Riera, más conocido como el
poblado de Son Banya. Nuestra pregunta es: ¿qué medidas
concretas está tomando el Govern para hacer frente a esta
problemática que está afectando a muchos ciudadanos de
nuestra comunidad autónoma?

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Fernández. Té la paraula el Sr. Conseller
Marc Pons.

EL SR. CONSELLER DE TERRITORI, ENERGIA I
MOBILITAT (Marc Isaac Pons i Pons):

Moltes gràcies, Sr. President. Malauradament la Llei
d’enjudiciament, -esper que es recuperi, Sra. Fernández-,
malauradament la Llei d’enjudiciament civil, malauradament,

quan s’aprova decideix obviar totes aquelles persones que
malauradament es troben en situació de vulnerabilitat
d’habitatge i no són capaços de poder-los donar per tant, una
resposta. No és aquest un bon plantejament, no és aquest un
bon plantejament a l’hora de legislar.

A partir  d’aquí, el Govern ha anat fent coses al llarg
d’aquesta legislatura, des de la col·laboració institucional per
suposat que sí, ho vam fer a la ciutat d’Eivissa, amb el
desallotjament en aquell cas del barri de Sa Penya, on vam
posar a disposició habitatges per fer possible una resposta a la
gent que es trobava amb aquella situació. Ho hem fet davant la
decisió de l’Ajuntament de Palma, valenta, i jo vull posar en
valor també aquesta decisió, que hem ofert i hem posat a
disposició de l’Ajuntament de Palma habitatges destinats a
gent major que no està implicada en temes de narcotràfic,
perquè se li pugui donar precisament una resposta.

En paral·lel hem treballat en la recuperació d’habitatges
que són propietat de l’IBAVI. I mentrestant, i açò és
informació que tenim a través dels mitjans de comunicació,
veiem com la Delegació de Govern i forces i cossos de
seguretat actuen en aquest cas d’una manera clara per fer-ho
possible.

Per tant, totes les administracions, amb la seva
responsabilitat actuen.

Moltes gràcies.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies Sr. Conseller. Doncs no vol fer la rèplica? Si vol
esperam cinc minuts perquè es recuperi i farà la rèplica
després.

II.7) Pregunta RGE núm. 6747/18, presentada per
l’Hble. Diputat Sr. Josep Melià i  Ques, del Grup
Parlamentari El Pi PROPOSTA PER LES ILLES
BALEARS, relativa a traspàs de competències.

Doncs passam a la setena pregunta 6747/18..., -silenci per
favor-, relativa a traspàs de competències que formula el
diputat Sr. Josep Melià i Ques, del Grup Parlamentari El Pi
PROPOSTA PER LES ILLES BALEARS. Té la paraula el Sr.
Melià.

EL SR. MELIÀ I QUES:

Moltes gràcies, Sr. President, bon dia a tothom. Dia 6
d’octubre del 2015, El Pi ja va presentar una pregunta en
aquest plenari en relació amb el traspàs de competències de
l’Estat a la comunitat autònoma, en compliment de l’Estatut
d’Autonomia del 2007, i ja vàrem reclamar, per tant,
aleshores, que s’impulsàs aquest procés de transferència de
competències i s’acomplís la legalitat vigent, perquè l’Estatut
d’Autonomia no deixa de ser una llei orgànica.

Dia 12 de setembre del 2016, El Pi va presentar una
proposició no de llei a la comissió parlamentària
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corresponent, on instàvem el Govern balear a realitzar els
tràmits i passes necessàries per impulsar l’Estatut i reclamar
el traspàs de les competències, i instàvem el Govern balear a
elaborar, en el termini de tres mesos, un informe exhaustiu
sobre les competències que pertoquen a les Illes Balears i que
encara no han estat traspassades. Aquesta PNL d’El Pi es va
aprovar dia 19 de maig de 2017. Per tant, el 2015 vàrem fer
una pregunta oral, el 2016 i 2017 vàrem fer una proposició no
de llei sobre aquesta qüestió i avui li formulam aquesta
pregunta. 

Per tant, no és una pregunta feta perquè hi hagi hagut un
canvi de color polític en el Govern de l’Estat, és una pregunta
de continuïtat d’un plantejament polític que té El Pi i que
voldríem que el Govern de les Illes Balears hagués avançat en
aquest procés, i tenim la sensació que hem avançat molt poc.
Segurament em dirà que hem avançat molt poc per culpa del
Govern Rajoy, per tant, en aquest sentit esper que me pugui
confirmar que ara sí avançarem en aquesta qüestió.

Per tant, li demanam què han fet? Quines gestions tenen?
Quins estudis estan elaborats? Quin informe han aconseguit
redactar sobre les competències pendents per a les Illes
Balears que encara es troben en mans de l’Estat?

Gràcies.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Melià. Té la paraula la consellera Sra. Pilar
Costa.

LA SRA. CONSELLERA DE PRESIDÈNCIA (Pilar Costa
i Serra):

Gràcies, Sr. President. Gràcies, Sr. Melià. Efectivament,
vostè ja va preguntar a principis d’aquesta legislatura sobre el
traspàs de competències de l’Estat al Govern i em permet a mi
fer un repàs del que ha passat en el que portam de legislatura,
no tenc la més mínima intenció de donar la culpa a ningú,
perquè és cert que perquè hi hagi un traspàs de competències
d’una institució a l’altra, ha de poder existir aquesta
negociació i aquest diàleg entre les dues institucions perquè
si no és impossible.

Comparteix i des del Govern aquest esperit d’autogovern
de les màximes competències per part de la nostra autonomia,
però, com sempre, han de tenir la dotació econòmica suficient
perquè la descentralització administrativa ha d’assegurar
evidentment la proximitat, però també la qualitat dels serveis
que han de donar als ciutadans.

Després d’una paràlisi absoluta que vàrem tenir a la passada
legislatura quant a possibles traspassos de competències, en
aquesta legislatura ja amb el meu predecessor, el conseller
Marc Pons, va iniciar els contactes en aquest cas amb el
Govern central. Li puc dir que des de la Conselleria de
Presidència hem reclamat en tres ocasions concretes, per
escrit i telefònicament segurament han estat innumerables,
concretament el 13 d’octubre de 2016, el 20 de març del

2017 i jo mateixa ben recentment el 28 de maig del 2018,
directament amb el secretari d’Estat, per avançar en aquelles
competències que havien començat a tenir diàleg per a aquesta
descentralització. Entre elles hi havia, quan faig referència a
aquests tres contactes, la competència de gestió del domini
públic marítim i terrestre, que, a més, hi havia també una
iniciativa aquí en el Parlament per avançar en aquestes
competències, però malauradament no hem tengut resposta
per part del Govern de l’Estat.

Nosaltres seguirem punyint perquè això sigui una realitat,
com també ho ha de ser que es descentralitzi la cogestió
aeroportuària, que també és un dels temes que es recull a la
proposta de REB que s’ha fet per part del Govern de les Illes
Balears.

Gràcies.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Consellera. Sr. Melià té la paraula.

EL SR. MELIÀ I QUES:

Moltes gràcies. Consellera, no em diu res de l’informe que
li vàrem reclamar i que va aprovar aquest Parlament, no m’ha
dit com està ni tenim coneixement que vostès hagin complit
el seu deure. A nosaltres ens sembla molt bé però el que ens
diuen del tema econòmic, ja ens va contestar el mateix el Sr.
Pons, però és que hi ha competències, i vostè n’ha citada una,
la gestió del domini públic marítim i terrestre, que no és una
qüestió  de recursos econòmics, sí que ho és justícia, per
exemple, però nosaltres, també El Pi va reclamar el tema de
Ports de l’Estat i tampoc no veiem cap avanç.

Per tant, hi ha moltes qüestions pendents i la veritat és que,
més enllà de tres gestions i tres cridades o tres peticions de
reunions, crec que hauríem d’anar molt més enllà.

Gràcies.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Melià. Té la paraula la Sra. Consellera.

LA SRA. CONSELLERA DE PRESIDÈNCIA (Pilar Costa
i Serra):

Gràcies, Sr. Melià, miri, hem fet totes les gestions que
hem pogut respecte del cas que ens han fet per part del Govern
de l’Estat, sí que tenim esperança que ara el diàleg pugui ser
més fluid.

I respecte de l’informe concret, perdoni, perquè he oblidat
esmentar-li-ho a la primera intervenció, la proposició que es
va fer aquí o que es aprovar al Parlament feia referència a dos
informes: un respecte a les transferències del Govern cap als
consells insulars, que ha estat un laboriós informe que ja s’ha
entregat aquí al Parlament de les Illes Balears, i treballam
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encara i tenim ja en marxa aquest segon informe, pendent
d’entregar al Parlament, respecte de les competències...

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Consellera...

LA SRA. CONSELLERA DE PRESIDÈNCIA (Pilar Costa
i Serra):

... Estat-comunitat autònoma.

Gràcies.

8) Pregunta RGE núm. 6771/18, presentada per
l’Hble. Di putada Sra. María Consuelo Huertas i
Calatayud, del Grup Parlamentari Mixt, relativa a l’IES
i al CEIP de Son Ferriol.

EL SR. PRESIDENT:

Doncs passam a la vuitena pregunta RGE núm. 6771/18,
relativa a l’IES i al CEIP a Son Ferriol, que formula la diputada
Sra. Maria Consuelo Huertas i Calatayud del Grup
Parlamentari Mixt. Té la paraula la Sra. Huertas.

LA SRA. HUERTAS I CALATAYUD:

Gràcies, president, bon dia a tothom. Presidenta, els
veïnats i veïnades de Son Ferriol reivindiquen la construcció
de l’institut de secundària des de l’any 1991, som al 2018.
Quan pensa el Govern de les Illes Balears començar a
construir l’IES i el CEIP integrat de Son Ferriol?

Gràcies. 

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Huertas. Té la paraula la Sra. Presidenta del
Govern, la Sra. Francina Armengol.

LA SRA. PRESIDENTA DEL GOVERN DE LES ILLES
BALEARS (Francesca Lluch Armengol i Socías):

Moltes gràcies, Sr. President. Gràcies, Sra. Huertas, per
demanar sobre un dels temes que són cabdals en aquesta
comunitat autònoma i que hem girat durant aquesta legislatura,
durant aquests primers tres anys de legislatura, que fa
referència a la inversió en equipaments educatius per tenir la
millor educació per als nostres nins i les nostres nines.

Com vostè sap aquest govern ha fet un pla d’equipaments
educatius, una planificació estricta i rigorosa sobre les
inversions necessàries a les nostres illes i, com vostè sap
també perfectament, s’hi inclouen l’institut de Son Ferriol i un
CEIP també a la zona de Palma, a la zona de Son Ferriol.

La previsió  de començar l’institut a Son Ferriol és el
2020. En aquest moment esperam que l’Ajuntament de Palma
ens pugui cedir un solar. Vostè sap que fins que l’ajuntament

no ens cedeix el solar i es requalifica a ús educatiu no es pot
començar ni el projecte ni la inversió, però està planificat i
està en la intencionalitat d’aquest govern poder-lo  tirar
endavant amb la seva planificació i en el seu moment.

A més vull afegir que des del Govern de les Illes Balears
s’ha invertit al 60% dels centres públics de la nostra comunitat
autònoma i concretament al de Son Ferriol s’hi han invertit
618.000 euros, hem reformat el centre d’educació especial de
Son Ferriol, i aquest estiu s’hi educarà... s’hi afegirà un
menjador. I al CEIP Son Ferriol aquest estiu també s’hi faran
millores.

Aquesta és la línia de treball que fa el Govern, que és la
millora dels nostres equipaments educatius i la construcció
dels nous que són necessaris.

Moltes gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Presidenta. Sra. Huertas, té la paraula.

LA SRA. HUERTAS I CALATAYUD:

Sí, Sra. Presidenta, té vostè raó en tot el que m’ha dit, però
és que als pressuposts generals de la comunitat autònoma de
l’any 2018, que supòs que sap qui governava, estava ja
pressupostats l’IES de Son Ferriol i era la primera obra que
s’havia de fer.

Quant als solars tenien vostès... i ho pot mirar al Diari de
Sessions a la pàgina 166 del 2018, per si no..., per si té
qualque dubte del que acab de dir.

A l’any 2010 tenien vostès uns solars de 19.000 metres,
que va resultar que per la lle i Carbonero va haver de ser
reserva estratègica de sòl en una sentència.

Posteriorment, en la legislatura passada la comunitat
autònoma va subhastar un solar de 48.000 metres d’extensió
i 980 metres de construcció per 220.000 euros i..., he intentat
trobar si vostès, que eren a l’oposició, varen fer alguna
denúncia o... i no he trobat res en aquest sentit.

Per altra banda, ens trobam que l’APIMA ha informat que
vostè, que la comunitat autònoma els ha comunicat que per al
curs 2018-2019 posaran barracons, perdó, barracons és quan
governa el PP, amb vostès són aules modulars, però crec que
amb això vostès no acompliran, primer, amb l’exigència de
Podem, encara que això és igual perquè ells s’empassaran el
que vostè vulgui, no hi ha problema, però crec que als acords
pel canvi sí que hi havia un apartat on es pensava reduir-los, si
sumam més barracons al CEIP de Son Ferriol crec que no en
reduírem cap.

En definitiva, entre Son Ferriol i l’escola de Caimari, on
tampoc no han complit amb la presentació del projecte ni en
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construir l’escola, pens que a vostès l’educació els preocupa
més aviat poc.

Moltes gràcies.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Huertas. Sra. Presidenta, té la paraula.

LA SRA. PRESIDENTA DEL GOVERN DE LES ILLES
BALEARS (Francesca Lluch Armengol i Socías):

Gràcies, Sr. President. Sra. Huertas, els fets la
desmenteixen i podem anar al passat si vol i comparar el que
va succeir a la passada legislatura en termes d’inversió al
model educatiu de les nostres illes i el que succeeix durant
aquests tres anys primers de legislatura, si vol estirar del
passat podem estirar al passat, i la realitat és que no hi ha un
solar en condicions d’educació per poder oferir al Govern de
les Illes Balears per poder fer l’institut a Son Ferriol.

Aquesta és la realitat sobre la que hem hagut de lluitar, Sra.
Huertas, una desestabilització absoluta del model educatiu que
vàrem heretar; el nivell màxim de crispació dins el món
educatiu que vàrem heretar; una manca de planificació absoluta
que vàrem heretar; una manca d’inversió pública als
equipaments educatius que vàrem heretar, i tot això ho estam
capgirant amb un pressupost que encara és ínfim per a la
comunitat autònoma de les Illes Balears.

I ho hem capgirat, Sra. Huertas, perquè si en la passada
legislatura es varen invertir 10 milions d’euros en quatre anys
en infraestructures educatives, l’actual govern ha més que
multiplicat per quatre aquesta inversió en tres anys, ja hem
invertit 44 milions i 12 que s’invertiran aquest estiu.

Són suficients? Encara no, Sra. Huertas, perquè la nostra
comunitat autònoma és l’única que creix en comunitat escolar
cada any, any rere any, i per tant, necessitam més
infraestructura educativa, però necessitam solars educatius per
poder invertir. És tan fàcil com això.

I esperam la possibilitat de tenir-lo a Son Ferriol per poder
fer l’institut de Son Ferriol i el CEIP de Son Ferriol que són
compromís i que, com el de Caimari, serà una realitat igual
que els altres que s’executen durant aquesta legislatura.

Ara, la situació que ens va deixar...

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Presidenta...

LA SRA. PRESIDENTA DEL GOVERN DE LES ILLES
BALEARS (Francesca Lluch Armengol i Socías):

... el Partit Popular no és òptima.

Moltes gràcies.

(Alguns aplaudiments)

II.9) Pregunta RGE núm. 6746/18, presentada per
l’Hble. Diputat Sr. Jaume Font i Barceló, del G rup
Parlamentari El Pi PROPOSTA PER LES ILLES
BALEARS, relativa a saturació a les Illes Balears.

EL SR. PRESIDENT:

Passam a la novena pregunta RGE núm. 6746/18, relativa
a saturació a les Illes Balears, que formula el diputat Sr. Jaume
Font i Barceló del Grup Parlamentari El Pi PROPOSTA PER
LES ILLES BALEARS. Té la paraula el Sr. Font.

EL SR. FONT I BARCELÓ:

Gràcies, Sr. President, senyores i senyors diputats. Sra.
Presidenta, som ja en plena temporada turística i pas pena de
sentir qualque membre del seu govern o qualcun d’aquests que
els dóna suport començar a parlar de saturació, parlam de
saturació quan, per exemple, com si les carreteres de Balears,
Mallorca en concret, no estiguessin saturades tot l’any
qualsevol matí quan és hora d’anar a escola o a hora de sortir
de les escoles. 

Supòs que serà més fàcil culpar el sector turístic o el
turisme que realment una manca d’infraestructures que fan
falta a les Illes Balears.

Per això, li deman, dia 27 de juny del 2018, que és avui,
quan queden només 60 dies de plena temporada turística, li
deman: m’agradaria saber què pensa la presidenta i si creu que
hi ha saturació turística i quin grau de saturació tenim en
aquest moment a les Illes. A veure si vostè podria dir quina és
la mesura exacta que vostè percep.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Font. Té la paraula la Sra. Presidenta del
Govern.

LA SRA. PRESIDENTA DEL GOVERN DE LES ILLES
BALEARS (Francesca Lluch Armengol i Socías):

Gràcies, Sr. President. A veure, Sr. Font, l’únic que lliga
saturació i inici de temporada turística és vostè, no ho fa
aquest govern ni cap membre del Govern de les Illes Balears,
i li puc tornar comentar una qüestió que hem explicat
moltíssimes vegades.

Miri, nosaltres sabem que el nostre motor de creixement
econòmic és el turisme, que el turisme... tenim un turisme que
és molt intensiu en les temporades altes perquè ara encara hi
ha un percentatge molt elevat lligat al sol i platja, i  quina
estratègia hem fet des del Govern de les Illes Balears.

La vicepresidenta ho explicava abans en una resposta
parlamentària, hem fet feina per allargar temporada turística
i, per tant, només promocionar el que és turisme d’hivern i de
temporades que no són temporada alta i així s’ha aconseguit
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que als tres primers mesos d’aquest any han arribat 675.000
turistes estrangers, un 13% més respecte de l’any anterior, i
això és molt interessant, i a més han tengut una despesa
turística que ha augmentat un 21%. Això són els primers tres
mesos de l’any i, per tant, aquell turisme que més ens
interessa incentivar des del Govern de les Illes Balears. 

Vostè també explicava i de forma absolutament correcte
que efectivament la mobilitat a les nostres illes té un pes molt
important en cotxe privat per part dels residents, de 2,6
milions de desplaçaments dels residents en un dia laborable,
això són les dades del Pla de mobilitat, el 55% dels
desplaçaments es fan en cotxe i el mateix percentatge... és el
mateix percentatge que a l’any 2001.

El desplaçament que fan els turistes també és
majoritàriament en cotxe de lloguer i la intensitat del trànsit
a les nostres carreteres, a diferència del que ha passat a la
resta de l’Estat, ha anat augmentant any rere any. Per tant,
alguna cosa no hem fet bé, Sr. Font, alguna cosa no hem fet bé
durant aquests anys. 

Per això aquest govern ha agafat el bou per les banyes, ha
fet un  pla de mobilitat integral i inverteix en transport públic
i en transport col·lectiu i té dissenyat com hem de fer
possible que d’aquí 10 anys no facem aquestes preguntes, sinó
que d’aquí 10 anys haguem aconseguit que la gent es pugui
moure més i que utilitzi menys el cotxe privat i que, per tant,
la nostra mobilitat sigui molt més fluïda a les carreteres.

Moltes gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Presidenta. Sr. Font té la paraula.

EL SR. FONT I BARCELÓ:

Aquí volia anar Sra. Presidenta, jo no en tenc de saturació
turística, jo crec que hi ha saturació tot l’any, en tot cas, per
aquesta manca d’infraestructures.

I efectivament que ens hem equivocat, el 2003 ens vàrem
equivocar tots els partits polítics en el mes de març, quan
havíem consensuat un tren per arribar a Alcúdia, després estar-
hi en contra a l’any següent tots els partits  que hi havia,
Podemos i Ciutadans no hi eren. 

Ens vàrem equivocar una altra vegada el 2007-2011, quan
no vàrem ser capaços de sortir de Manacor i arribar a Artà, és
clar que ens vàrem equivocar. Com ens hem equivocat aquesta
legislatura en no acabar el segon cinturó, per un costat, i no
començar-lo, per l’altre. 

No tenim saturació de turistes, perquè queden 60 dies de
turisme, no queda més i no hi ha ningú que hagi tengut en
aquests moments una sensació de carregament, no hi ha ningú

que n’hagi tengut. I s i 60 dies han de ser un poc de
carregament per poder viure tot l’any valdria la pena.

El que tenim realment, i li don les gràcies que almenys
hagin presentat el document d’infraestructures, tard, baix el
meu punt de vista, perquè El Pi ho havia demanat feia estona,
i que el més important de tot, presidenta, és el Sr. Sánchez,
aquí hi ha la clau d’aquesta història. Fer veure el Sr. Sánchez
que durant 7 anys el 20% dels nostres ingressos han fugit a un
fons de solidaritat per a la resta d’Espanya i hem hagut de
veure que mentre els feien trens, carreteres o llevaven els
peatges, nosaltres ens hem anat embussant, algun programa
extraordinari d’IB3 Televisió damunt el tema de les sabates a
Mallorca fa pocs dies i el que ens pot passar si aquestes dones
i homes que som aquí dins no som capaços de fer un pla com
toca i Madrid pagui el que toca, també morir d’èxit respecte
de la nostra indústria actualment.

Sra. Armengol, tregui els doblers que durant molts anys
hem aportat als altres i ells tenen les seves infraestructures,
sinó això se saturarà no a l’estiu, tot l’any.

Gràcies, Sra. Presidenta.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Font. Té la paraula la Sra. Presidenta.

LA SRA. PRESIDENTA DEL GOVERN DE LES ILLES
BALEARS (Francesca Lluch Armengol i Socías):

Moltíssimes gràcies, president. Gràcies Sr. Font. La
voluntat clara d’aquest Govern és seguir reivindicant i lluitant
per aquells recursos que són absolutament necessaris per als
ciutadans d’aquestes illes, per això la reclamació del règim
especial i fiscal i la reclamació dins el règim especial i fiscal
d’un fons d’insularitat precisament per fer front a aquestes
qüestions.

El que jo no hauria fet mai, Sr. Font, és el que va fer el Sr.
Company, que és renunciar a un conveni ferroviari que estava
dotat econòmicament per a aquestes illes i que hagués pogut
planificar...

(Remor de veus)

EL SR. PRESIDENT:

Silenci per favor.

LA SRA. PRESIDENTA DEL GOVERN DE LES ILLES
BALEARS (Francesca Lluch Armengol i Socias):

... inversions ferroviàries absolutament necessàries. 

El que sí ha fet aquest Govern és demostrar quina és la
seva prioritat i que vol invertir en transport col·lectiu i per
això ja hem tret la concessió de les noves línies de transport
terrestre a l’illa de Mallorca, que començaran el gener de
2019, per valor de més de 400 milions d’euros; per això
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començarem el tren al Parc BIT; per això començarem
l’enllaç a Son Espases, i per això tenim la necessitat i la
voluntat...

(Remor de veus)

EL SR. PRESIDENT:

Silenci.

LA SRA. PRESIDENTA DEL GOVERN DE LES ILLES
BALEARS (Francesca Lluch Armengol i Socias):

... d’invertir en transport ferroviari a les nostres illes, i ho farà
aquest Govern evidentment si té el suport i la confiança dels
ciutadans d’aquestes illes.

Moltes gràcies.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Presidenta.

II.10) Pregunta RGE núm. 6770/18, presentada per
l’Hble. Diputada Sra. Margarita Prohens i Rigo, del
Grup Parlamentari Popular, relativa a la reforma
laboral.

Doncs passam a la desena pregunta 6770/18, relativa a la
reforma laboral que formula la diputada Sra. Margalida
Prohens i Rigo del Grup Parlamentari Popular. Té la paraula
la Sra. Prohens.

LA SRA. PROHENS I RIGO:

Gràcies, Sr. President. Sra. Presidenta del Govern, 

(La intervinent reprodueix, mitjançant un mòbil, un
enregistrament de veu al micròfon, amb el contingut
següent: “...pero es necesario una derogación de una
reforma laboral, que nosotros haremos todos los
instrumentos que podamos para revertir sus efectos
negativos.”)

Era el conseller absent, el Sr. Iago Neguruela. 

“Estic convençuda que seguirem treballant junts per poder
derogar aquesta reforma laboral”, Francina Armengol, 6 de
febrer de 2018.

“Sólo nos falta que el Gobierno de Madrid haga caso de
los organismos internacionales y derogue la reforma
laboral”, Iago Negueruela.

“Pidan con nosotros que se derogue la reforma laboral,
porque el Partido Popular siempre llega tarde. Venimos
denunciando como Govern, y consta en el Diario de
Sesiones por múltiples veces, que he dicho lo de derogar la
reforma laboral”. La setmana passada el Sr. Negueruela:

“apuesta por no derogar la reforma laboral y mejorar los
convenios colectivos”. Fin de la cita, Sra. Armengol.

Què fem ara? És bona la reforma laboral o és la causa de
tots els mals? Amb aquesta marxa acabarà vostè sent la gran
defensora de la reforma laboral, com ja ho és dels pressuposts
generals de l’Estat. Benvinguda al camí del seny, Sra.
Armengol, encara que per aquest camí hi deixi la seva
credibilitat.

Moltes gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Prohens. Té la paraula la Sra. Presidenta del
Govern.

LA SRA. PRESIDENTA DEL GOVERN DE LES ILLES
BALEARS (Francesca Lluch Armengol i Socías):

Gràcies, Sr. President. Sra. Prohens, entenc que vostè no
entengui que hi ha persones que en política són coherents
sempre, governem o siguem a l’oposició.

(Remor de veus i alguns aplaudiments)

I sempre defensam els interessos d’aquesta terra. I jo
seguesc dient exactament el mateix, i no m’haurà sentit dir ni
a mi ni a cap membre d’aquest Govern que els pressuposts
generals de l’Estat siguin bons, no ho són; ni a mi ni a cap
membre d’aquest Govern que la reforma laboral sigui bona,
perquè no ho és, perquè no ho és, Sra. Prohens, no ho és...

(Alguns aplaudiments)

..., és una mala reforma laboral.

I seguirem lluitant perquè es derogui des del Govern de les
Illes Balears, no en tengui cap dubte. Nosaltres no anirem a
Madrid a ser condescendents, ja li ho he explicat mil vegades,
anirem a Madrid a defensar els interessos de les Illes Balears
i dels ciutadans de les Illes Balears que tenim l’honor de
representar.

El conseller de Treball avui és a la presa de possessió de
la secretària d’Estat de Turisme de les Illes Balears, i és una
bona notícia per a aquesta comunitat autònoma Sra. Prohens.

I li diré més, miri, la reforma laboral que s’ha de derogar
nosaltres l’hem lluitada no només amb una oposició clara i
defensant-la davant qui fins ara era el Govern d’Espanya, que
seguirem defensant davant el nou Govern d’Espanya, sinó amb
mesures en aquesta comunitat autònoma per lluitar contra la
precarietat laboral que ha dut la reforma laboral a tota Espanya
i també a aquesta comunitat autònoma. Per això els plans de
lluita contra l’explotació laboral, per això la implicació per als
convenis col·lectius que s’han signat en aquesta comunitat
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autònoma i la millora de salaris i per això seguirem insistint
en la derogació d’aquesta reforma laboral a nivell estatal.

Moltes gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Presidenta. Sra. Prohens té la paraula.

LA SRA. PROHENS I RIGO:

Gràcies, Sr. President. Està bé, Sra. Armengol, que tengui
sentit de l’humor, e l que passa és que ja diuen en bon
mallorquí que s’agafa abans un mentider que un coix i vostè ha
dit mentides i és incoherent per definició.

Miri, aquesta reforma, aquesta millora dels salaris hauria
de ser un poquet més humil, perquè els propis sindicats han dit
que la varen trobar preparada per la Sra. Fátima Báñez del
Partit Popular. Però podem seguir parlant de coherència,
podem seguir parlant de coherència pel que fa per exemple al
nou sistema de finançament, aquell sistema de finançament
que havia de ser infinitament millor amb el Sr. Pedro Sánchez,
em fa molta por aquest concepte d’”infinit” en mans del rey
sol, Sra. Presidenta.

També vostè, la setmana passada, després de reivindicar i
tots la recordarem per activa i per passiva aquest nou sistema
de finançament, va llevar ferro a l’anunci que el Sr. Pedro
Sánchez ha dit no és no a un nou sistema de finançament, i va
dir, el seu Govern va dir que això era un exercici de realisme
polític, Sra. Armengol, quasi res!

Ho ha dit ja, s’ha reunit ja amb el Sr. Pedro Sánchez? Ho ha
fet? O la segueix ignorant com va fer a la presa de possessió
de la delegada del Govern per primer pic en la història? Si
aquesta és la seva influència estam arreglats!

Des del Partit Popular de les Illes Balears seguirem
defensant el que hem dit sempre d’un nou sistema de
finançament, més senzill, més transparent, amb un
anivellament parcial i més autonomia fiscal per poder abaixar
imposts. I no acceptarem reformes estètiques, com no
acceptarem negociacions a dues bandes, com no acceptarem
que el sistema de finançament sigui el preu del Sr. Sánchez a
nacionalistes i independentistes...

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Prohens...

LA SRA. PROHENS I RIGO:

... perquè estigui assegut a La Moncloa.

Moltes gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Prohens. Sra. Presidenta té la paraula.

Silenci per favor. Té la paraula Sra. Presidenta.

LA SRA. PRESIDENTA DEL GOVERN DE LES ILLES
BALEARS (Francesca Lluch Armengol i SocÍas):

Gràcies, Sr. President. A veure, Sra. Prohens, crec que
encara no ha entès bé El que ha succeït a Espanya, no ho ha
entès, crec que no ho han entès...

(Remor de veus)

EL SR. PRESIDENT:

Silenci.

LA SRA. PRESIDENTA DEL GOVERN DE LES ILLES
BALEARS (Francesca Lluch Armengol i SocÍas):

Hi ha hagut una moció de censura a causa de la seva
corrupció generalitzada, i la sentència Gürtel, hi ha hagut una
moció de censura i hi ha un nou Govern a Espanya...

(Se sent una veu de fons inintel·ligible)

EL SR. PRESIDENT:

Silenci, Sr. Camps, per favor, guardin silenci...

LA SRA. PRESIDENTA DEL GOVERN DE LES ILLES
BALEARS (Francesca Lluch Armengol i Socias):

... un Govern que obre un espai diferent, un espai diferent i
esperançador. Ara bé, l’aritmètica parlamentària, Sra. Prohens,
no ha canviat, és la mateixa que hi havia. Els que varen votar a
favor de la reforma laboral segueixen sent majoria en el
Congrés de Diputats, això ho entenem? Ho entenem? Per tant,
a partir d’aquí què s’ha de fer?

Política amb majúscula, diàleg i consensos i és el que ha
fet el president Sánchez reunint els empresaris i els
representants sindicals, i començar per la derogació d’alguns
aspectes de la reforma laboral, entre els quals els articles 84
i e l 42 que són el d’externacioalització de servei i els que
lleven la negociació col·lectiva, que és fonamental en termes
de millora de la reforma laboral, del mercat laboral.

Ara bé, Sra. Prohens, nosaltres, que em senti bé, nosaltres
no renunciam per a res a la derogació de la reforma laboral i
seguirem insistint en aquesta línia de treball, i estic
convençuda que amb una majoria parlamentària d’esquerres a
Espanya això s’aconseguiria de forma immediata, Sra.
Prohens.

I ja que vostè vol parlar sobre temes interns, diu que avui
diu: “Si me das a elegir, me quedo contigo”. Ja sap avui qui
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es queda del Partit Popular? Sra. Prohens, val més no triar per
no haver-se de defraudar.

Moltes gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Presidenta. Doncs, com que no hi ha més
assumptes a tractar en aquesta primera sessió plenària,
aixecam la sessió.
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